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Αθήνα, σήµερα 27 Μαΐου 2020, ηµέρα Τετάρτη και ώρα 12.16’,
συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου η
Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, θα σας παρακα-
λούσα να αραιώσετε λίγο γιατί είσαστε πολύ κοντά. Θα ήθελα να
αραιώσετε, όπως προχθές στο Ζάππειο που ήταν υποδειγµατική
η αραίωση. Υπάρχουν έδρανα και προς τα πίσω για να µην υπάρ-
χει συνωστισµός. Αυτό γίνεται για λόγους υγιεινής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Αιτήσεις άρσεις ασυλίας Βουλευτών: συζήτηση και λήψη από-
φασης, σύµφωνα µε το άρθρο 62 του Συντάγµατος και το άρθρο
83 του Κανονισµού της Βουλής, για τις αιτήσεις άρσεις της ασυ-
λίας των Βουλευτών κ.κ. Διονυσίου Χατζηδάκη, Αθανασίου Αθα-
νασίου, Ιωάννη Αµανατίδη, Αθανασίας Αναγνωστοπούλου, Ευάγ-
γελου Αποστόλου, Σταύρου Αραχωβίτη, Άννας Βαγενά Κηλαη-
δόνη, Σωκράτη Βαρδάκη, Γεωργίου Βαρεµένου, Χριστοφόρου
Βερναρδάκη, Δηµητρίου Βίτσα, Νικολάου Βούτση, Όλγας Γερο-
βασίλη, Αναστασίας Γκαρά, Ιωάννη Γκιόλα, Ιωάννη Δραγασάκη,
Θεοδώρου Δρίτσα, Χουσεΐν Ζεϊµπέκ, Νικολάου Ηγουµενίδη, Εµ-
µανουήλ Θραψανιώτη, Ευφροσύνης Καρασαρλίδου, Νίνα Κασι-
µάτη, Γεωργίου Κατρούγκαλου, Μάριου Κάτση, Χαρούλας
(Χαράς) Καφαντάρη, Σπυρίδωνα Λάππα, Αλεξάνδρου Μεϊκόπου-
λου, Ανδρέα Μιχαηλίδη, Ιωάννη Μπαλάφα, Κωνσταντίνου Μπάρ-
κα, Ανδρέα Ξανθού, Αθανασίου Παπαδόπουλου, Γεωργίου Πα-
παηλιού, Αικατερίνης Παπανάτσιου, Αθανασίου Παπαχριστόπου-
λου, Νικολάου Παππά, Παύλου Πολάκη, Νεκταρίου Σαντορινιού,
Ιωάννη Σαρακιώτη, Παναγιώτη Σκουρλέτη, Παναγιώτη (Πάνου)
Σκουρολιάκου, Ελισσάβετ Σκούφα, Χρήστου Σπίρτζη, Νικολάου
Συρµαλένιου, Ολυµπίας Τελιγιορίδου, Θεοδώρας Τζάκρη, Μερό-
πης Τζούφη, Αλεξάνδρου Τριανταφυλλίδη, Ευκλείδη Τσακαλώ-
του, Αλεξίου Τσίπρα, Σωκράτη Φάµελλου, Νικολάου Φίλη,
Αλεξάνδρου Φλαµπουράρη, Θεανούς Φωτίου, και Γεωργίου Ψυ-
χογιού. Η πρώτη δικογραφία αφορά τον συνάδελφο κ. Διονύσιο
Χατζηδάκη και η δεύτερη τους συναδέλφους που προανέφερα.

Από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής
Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η έκθεση της 27ης Απριλίου 2020,
σύµφωνα µε την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν οµό-
φωνα την άρση της ασυλίας του κ. Διονυσίου Χατζηδάκη.

Επίσης από την Ειδική Μόνιµη Επιτροπής Κοινοβουλευτικής
Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η έκθεση της 14ης Μαΐου 2020, σύµ-

φωνα µε την οποία τα µέλη της επιτροπής απέρριψαν κατά πλει-
οψηφία την άρση της ασυλίας των πενήντα τεσσάρων Βουλευ-
τών όπως εκφωνήθηκαν. Για την ιστορία να πούµε ότι υπήρχε
µόνο µία διαφωνία.

Επίσης σύµφωνα µε το άρθρο 83 παράγραφος 7 του Κανονι-
σµού της Βουλής, η Βουλή αποφασίζει µε ανάταση του χεριού ή
έγερση επί της αιτήσεως της εισαγγελικής αρχής, κατά τη δια-
δικασία του άρθρου 108 παράγραφος 1 εδάφιο 2. 

Ο λόγος δίνεται πάντα, εφόσον ζητηθεί, στον Βουλευτή στον
οποίο αφορά η αίτηση και στους Προέδρους των Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων ή στους αναπληρωτές τους. 

Σας υπενθυµίζω ότι σύµφωνα µε απόφαση της Διάσκεψης των
Προέδρων της 7ης Μαρτίου 2018 για τη διαδικασία αυτή έχει
ενεργοποιηθεί το νέο σύστηµα ηλεκτρονικής ονοµαστικής ψη-
φοφορίας. 

Αφού, λοιπόν, ολοκληρωθεί η συζήτηση επί των περιπτώσεων
της σηµερινής ειδικής ηµερήσιας διάταξης, θα προχωρήσουµε
σε ονοµαστική ηλεκτρονική ψηφοφορία, όπως σας προανέφερα. 

Η πρώτη υπόθεση αφορά τον συνάδελφο κ. Διονύσιο Χατζη-
δάκη.  

Επί της πρώτης αιτήσεως, για τον κ. Χατζηδάκη, υπάρχει συ-
νάδελφος που ζητάει τον λόγο κατά το άρθρο 108 του Κανονι-
σµού; 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πριν δώσω τον
λόγο στον κ. Χατζηδάκη, θα ήθελα να ενηµερώσω την Βουλή για
την υπόθεση. Είναι µια υπόθεση που αφορά τον κ. Χατζηδάκη
όταν ήταν δήµαρχος του Παλαιού Φαλήρου και σχετίζεται µε την
υποβάθµιση περιβάλλοντος -δήθεν- µε την περισυλλογή σκουπι-
διών. 

Εµείς δεν µπορούµε να εξετάσουµε την αρµοδιότητα, ήταν
του αντιδηµάρχου καθαριότητος. Έχει παραπεµφθεί στο ποινικό
δικαστήριο και οι πληροφορίες λένε ότι έχουν απαλλαγεί, αλλά
λόγω της Αναθεωρήσεως του Συντάγµατος και επειδή εµείς
εφαρµόζουµε το Σύνταγµα, η πράξη έγινε όταν δεν ήταν Βου-
λευτής και συνεπώς η επιτροπή µας οµόφωνα γνωµοδότησε
υπέρ της άρσης της ασυλίας.

Κύριε Χατζηδάκη, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έχουµε την κλασική πε-

ρίπτωση που δείχνει το µέγεθος της ανθρώπινης βλακείας. Από
το 1985 ο Δήµος Παλαιού Φαλήρου είχε έναν χώρο, στον οποίο
εναπόθεταν τα µικρά αυτοκίνητα ό,τι κλαδιά και ογκώδη αντικεί-
µενα συνέλεγαν, πόρτες, παράθυρα, επισκευές που έκαναν. Αντί,
λοιπόν, να τα αφήνουν στα πεζοδρόµια και να περνάνε τρεις-τέσ-

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’

Τετάρτη 27 Μαΐου 2020 (µεσηµέρι)



σερις µέρες για να τα µαζέψουν, υπήρχε αυτός ο χώρος από το
1985 -τότε εγώ ήµουν αντιπλοίαρχος και κυβερνήτης σε ένα αν-
τιτορπιλικό-, τα µάζευαν και κάθε τρεις-τέσσερις µέρες γέµιζαν
µια νταλίκα και τα πήγαιναν στη χωµατερή.

Κάποιος έκανε µια ανώνυµη καταγγελία. Πότε; Το 2014. Κα-
τήγγειλε ότι δεν έχουµε άδεια για αυτό το πράγµα. Πραγµατικά
ήρθε η περιφέρεια, ήλεγξε και µας είπε ότι δεν έχουµε άδεια. 

Εγώ έκανα τα αδύνατα δυνατά. Ο χώρος αυτός των 100 µέ-
τρων ήταν µεταξύ του τοίχου του νεκροταφείου και του αµαξο-
στασίου. Μου είπαν ότι δεν έχω άδεια. Έκανα τα ανθρώπινα
δυνατά, έκανα αλλαγή χρήσης γης. Τα νοµιµοποίησα. Έκανα έν-
σταση επί των παρατηρήσεων της περιφέρειας και σας διαβάζω,
γιατί καµµιά φορά παραπέµπονται ορισµένοι άνθρωποι χωρίς να
διαβάσουν και την απολογία. 

Πήγα στο ΣΥΠΟΘΑ. Φαντάζοµαι ότι όλοι γνωρίζετε ποιο είναι
το ΣΥΠΟΘΑ, είναι το Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµ-
φισβητήσεων. Εκεί δικαιώθηκα, σβήστηκαν τα πρόστιµα των 250
ευρώ και παρ’ όλα αυτά όµως πήγε στο ακροατήριο. 

Με µια προσφορά δηλαδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπου
µαζεύουµε τα κλαδιά, τα βαριά αντικείµενα και τα µεταφέρουµε
στη χωµατερή, αντί να τα αφήσουµε στα πεζοδρόµια, βγαίνουµε
και κατηγορούµενοι. Δυστυχώς εγώ ήµουν Βουλευτής. Εκδικά-
στηκε η υπόθεση. Ο αντιδήµαρχος καθαριότητας αθωώθηκε,
αλλά εγώ επειδή ήµουν Βουλευτής δεν δικάστηκα και έπρεπε να
γίνει άρση της ασυλίας. 

Εκείνο, όµως, που σας λέω για την ανθρώπινη βλακεία είναι
στο γεγονός ότι παραδέχεται η επιτροπή της περιφέρειας ότι
αποκαταστάθηκαν αυτά, αλλά όταν ετελέσθη το αδίκηµα δεν εί-
χαµε πραγµατοποιήσει αυτά που κάναµε εκ των υστέρων. Και
λέει, λοιπόν, το ΣΥΠΟΘΑ ότι ο νόµος υπάρχει από το 2012. Γιατί
µας παρέπεµψαν τότε, αφού τα επέτρεπε;

Κατόπιν τούτου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µην δώ-
σουµε την εντύπωση στον κόσµο ότι η Βουλή φροντίζει να µην
παραπέµπονται οι Βουλευτές, εγώ ζητώ την άρση της ασυλίας
µου και στα δικαστήρια θα αποδείξω µε το τετελεσµένο γεγονός,
που ήδη έχει εκδικαστεί, ότι είµαι αθώος και ό,τι έκανα δεν υπο-
βάθµισε το περιβάλλον, µε το να µαζεύω για τρεις µέρες σε ένα
χώρο εκατό τετραγωνικών µέτρων τα κλαδιά, τα φύλλα και τις
πόρτες που κάνουν ανακαίνιση οι δηµότες.

Κάποτε πρέπει αυτοί που δικάζουν να καταλάβουν ότι όταν
ένας δήµος µαζεύει εκατόν είκοσι µε εκατόν σαράντα τόνους
σκουπιδιών, µην νοµίζετε ότι είναι εύκολο πράγµα, αλλά αυτό δεν
έχει καµµία σχέση µε τα απορρίµµατα. Είναι για ογκώδη αντικεί-
µενα. 

Παρ’ όλα αυτά είπε η γραµµατέας, «εφόσον έχει γίνει καταγ-
γελία και ανώνυµη, δεν µπορώ να µην σας παραπέµψω και θα δι-
καιωθείτε στα δικαστήρια». Αυτή είναι η λεγόµενη ανθρώπινη
βλακεία. 

Σας ζητώ, λοιπόν και σας παρακαλώ να κάνετε άρση της ασυ-
λίας µου. Θα είναι η εικοστή ένατη φορά που ως δήµαρχος έχω
καταφύγει στα δικαστήρια. Τις είκοσι οκτώ έχω κερδίσει, πιστεύω
ότι θα κερδίσω και αυτή εδώ.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δεύτερη υπόθεση αφορά
στους πενήντα τέσσερις συναδέλφους, όπως εκφωνήθηκαν τα
ονόµατά τους. 

Επί της δεύτερης αίτησης υπάρχει συνάδελφος που ζητά τον
λόγο κατά το άρθρο 108 του Κανονισµού;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία.
Από τους εγκαλούµενους θα παρακαλούσα να µην υπάρχει αλ-

ληλοκάλυψη. Να µιλήσουν δυο, τρία άτοµα. Η επιτροπή έχει απο-
φανθεί.

Ο κ. Τζανακόπουλος θα µιλήσει µετά ως Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος. Από τους εγκαλούµενος συναδέλφους ζήτησε τον
λόγο ο Κατρούγκαλος και ο κ. Φίλης. 

Θα ήθελα να θυµίσω, λοιπόν, ότι η επιτροπή µας αποφάσισε
µε µεγάλη πλειοψηφία ότι δεν συντρέχει λόγος εδώ, εφαρµόζον-
τας τη διάταξη του άρθρου 83, παράγραφος 3, του Κανονισµού.
Η κατηγορία είχε σχέση µε την ψηφοφορία για τη συνθήκη των
Σκοπίων…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
…που ονοµάστηκε τελικώς και έχει µείνει, της Βόρειας Μακε-

δονίας. Από παραδροµή το είπαµε. Μη δηµιουργείτε θέµα τώρα,
επίσηµα αυτή είναι η ονοµασία «Βόρεια Μακεδονία». Θα ρωτή-
σετε τους συναδέλφους σας ποια ήταν η θέση µας και τι είπαµε
στην επιτροπή.

Η κατηγορία έγινε από δύο ιδιώτες και σχηµατοποιήθηκε τε-
λικά η κατηγορία σε δύο παραβάσεις. Η πρώτη αφορούσε την
παράβαση του άρθρου 134 του Ποινικού Κώδικα για εσχάτη προ-
δοσία και η δεύτερη το 239 για κατάχρηση εξουσίας. 

Θα πω στο σηµείο αυτό ότι ο εισαγγελέας που επεξεργάστηκε
την υπόθεση ζήτησε η υπόθεση να µπει στο αρχείο, γιατί δεν
υπάρχει νοµοτυπική µορφή αδικηµάτων. Αυτό για να γίνει, όπως
ξέρετε, οι νοµικοί µε τις διατάξεις του Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας πρέπει να εγκρίνει και ο προϊστάµενος εισαγγελέας εφετών,
ο οποίος δεν συµφώνησε και ζήτησε να ακολουθηθεί η διαδικα-
σία που προβλέπει το Σύνταγµα. Έτσι, λοιπόν, ήρθε η υπόθεση
στην επιτροπή. Αυτό είναι ένα άλλο θέµα και έχει αναλάβει…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Το όνοµα του κυρίου προϊσταµένου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αφήστε, κύριε Φί-

λη, να ακούσουν, θα σας καλύψω νοµίζω. 
Το ζήτηµα σε αυτές τις περιπτώσεις δεν έχει διευκρινιστεί από-

λυτα νοµικά, αν και κατά την άποψη της επιτροπής µας οµόφωνα
όλοι είπαµε ότι ίσως χρειαστεί -και νοµίζω ο Πρόεδρος της Βου-
λής θα πάρει µια σχετική πρωτοβουλία να έρθει σε επαφή µε την
εισαγγελία του Αρείου Πάγου- τέτοιες υποθέσεις να φιλτράρον-
ται, διότι ούτως ή άλλως το άρθρο 83, παράγραφος 1 του Κανο-
νισµού έχει τροποποιηθεί επί προεδρίας του Απόστολου Κακλα-
µάνη και µπήκε ένα εδάφιο µέσα το οποίο λύνει τα χέρια, δηλαδή
λέει ότι οι δικογραφίες αυτές -το παλιό έλεγε ότι στέλνονται στη
Βουλή διά του Υπουργού Δικαιοσύνης- αφού µελετηθούν και
επεξεργαστούν από τον εισαγγελέα του Αρείου Πάγου.

Ανακύπτει, λοιπόν, το θέµα τι θα κάνει ο εισαγγελέας του
Αρείου Πάγου; Τη γραµµατοσειρά θα δει ή την ποιότητα του χαρ-
τιού; Προφανώς σε τέτοιες περιπτώσεις…

Όµως αυτή τη στιγµή έτσι έχουν έρθει τα πράγµατα. Θα δει η
Διάσκεψη των Προέδρων πώς µπορούν να σταµατήσουν αυτές
οι υποθέσεις, παρ’ εκτός του ότι -το λέω επικουρικά- δεν µπο-
ρούµε να το εξετάσουµε αυτό εµείς, γιατί αφορά τη νοµική βα-
σιµότητα της κατηγορίας και σύµφωνα µε την παράγραφο 4 του
83 δεν έχει δικαίωµα η επιτροπή να το εξετάσει αυτό το πράγµα,
γι’ αυτό ακριβώς είµαστε εδώ.

Βεβαίως δεν υπάρχει θέµα, όπως ειπώθηκε, παραδεκτού, γιατί
το παραδεκτό αφορά τη διαδικασία, η οποία τηρήθηκε σωστά
και δεν έχουµε και εκπρόθεσµο για να έχουµε απαραδέκτου της
υποθέσεως. Γι’ αυτό ακριβώς έρχεται εδώ στην επιτροπή, η
οποία θα το εξετάσει.

Βέβαια, όπως ξέρετε, σύµφωνα µε το άρθρο 62 του Συντάγ-
µατος δεν ελέγχεται ο Βουλευτής για την εκφορά γνώµης στη
Βουλή ή για την ψήφο του. Όµως, αυτό είναι ένα θέµα το οποίο
δεν ήταν της αρµοδιότητας της επιτροπής. Αυτό είναι το νοµικό
πλαίσιο και η επιτροπή µε µεγάλη πλειοψηφία, αφού κάνει και
αναφορά στη συνταγµατική διάταξη που ανέφερα ως επάλληλη
σκέψη, στηρίζεται στο 83 παράγραφος 3 και λέει ότι ενέχει πο-
λιτική σκοπιµότητα και γι’ αυτό ακριβώς έρχεται εδώ η υπόθεση
αυτή και εισηγείται η επιτροπή µας την µη άρση της ασυλίας των
Βουλευτών, τα ονόµατα των οποίων αναφέραµε.

Κύριε Κατρούγκαλε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Προφανώς δεν θα αναφερθώ στην ουσία της απαράδεκτης και

φαιδρής αυτής µήνυσης, γιατί -όπως θα εκθέσω στη συνέχεια-
αν το έκανα αυτό, θα παραβίαζα και εγώ -όπως νοµίζω ότι κάνετε
και εσείς- το Σύνταγµα και ειδικά το άρθρο 61. Περιορίζοµαι να
πω ότι όχι απλώς δεν αισθανόµαστε ότι πρέπει να απολογηθού-
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µε, αλλά αισθανόµαστε υπερήφανοι ως Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
για τη Συµφωνία των Πρεσπών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτή η συµφωνία δεν έλυσε απλώς µια διαφορά δεκαετιών,

δεν έστειλε απλώς ένα µήνυµα ότι η Ελλάδα είναι χώρα που λύνει
προβλήµατα µέσω του διαλόγου και της διπλωµατίας, αλλά ανα-
βάθµισε και το διπλωµατικό κύρος της χώρας, όπως αναγνωρίζει
πλέον και η δική σας παράταξη και είδατε το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών να στέλνει συγχαρητήρια στη Βόρεια Μακεδονία για την
ένταξή της στο ΝΑΤΟ. Δεν είναι αυτό το θέµα συζήτησης.

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχει εφαρµογή επί του προκειµένου το
άρθρο 62 του Συντάγµατος που ορίζει µε ποιες προϋποθέσεις
µπορεί να αρθεί η ασυλία Βουλευτή για οποιοδήποτε αδίκηµα.
Αυτή τη διάταξη την τροποποιήσαµε στην Αναθεώρηση του Συν-
τάγµατος, ούτως ώστε µόνο εκείνα τα αδικήµατα που σχετίζονται
στενά µε την άσκηση του βουλευτικού αξιώµατος να είναι αντι-
κείµενο προστασίας. 

Υπάρχει το άρθρο 61. Προσέξτε, κύριοι συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας. Είναι σηµαντικό αυτό. Αφορά όλη τη Βουλή και το
κύρος του Βουλευτή. Λέει το άρθρο 61 του Συντάγµατος ότι για
ψήφο ή γνώµη δεν καταδιώκεται ούτε εξετάζεται µε οποιονδή-
ποτε τρόπο ο Βουλευτής. Εάν εδώ αναφερόµουν στην ουσία της
υπόθεσης, θα παραβίαζα τη διάταξη αυτή του Συντάγµατος,
όπως κατά τη γνώµη µου την παραβιάζει και η απλή παραποµπή
της υπόθεσης εδώ. Έχω ακούσει ότι και στο παρελθόν αυτή ήταν
η διαδικασία. Εάν ήµουν εδώ όταν συζητιόταν ανάλογο θέµα, τα
ίδια θα έλεγα, γιατί αυτό είναι ζήτηµα σεβασµού του Συντάγµα-
τος. Δεν αφορά τη συγκεκριµένη υπόθεση.

Εποµένως είναι απαράδεκτη οποιαδήποτε µήνυση -έστω και
κατά παράβαση του υπηρεσιακού του καθήκοντος- στέλνει ο ει-
σαγγελέας στη Βουλή, όταν αφορά ψήφο ή γνώµη. Μία µόνο
εξαίρεση έχει το Σύνταγµα, τη συκοφαντική δυσφήµιση.

Άρα η κοινοβουλευτική επιτροπή το µόνο που έχει να εξετάσει
είναι: Το αδίκηµα αφορά συκοφαντική δυσφήµιση; Αν δεν αφορά,
η µήνυση είναι απαράδεκτη, γιατί -επαναλαµβάνω- για ψήφο ή
γνώµη ο Βουλευτής δεν διώκεται, ούτε µε άλλον τρόπο εξετάζε-
ται. Σ’ αυτό να συµφωνήσουµε και στο µέλλον να µην ξαναδούµε
παρόµοια διαδικασία, να έρχονται στο Κοινοβούλιο παρόµοιες
υποθέσεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Για να το ξεκαθα-

ρίσουµε το θέµα, το είπα από την αρχή: Η επιτροπή η δική µας
δεν µπορεί να το εξετάσει αυτό. Δεν είναι θέµα παραδεκτού.
Είναι θέµα νοµικής βασιµότητας. Σας διαβάζω …

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Λάθος κάνετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Έχω άλλη γνώµη. Το Σύνταγµα,

κύριε Πρόεδρε, …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Aνεξάρτητα αν

στην ουσία συµφωνούµε, έχουµε έναν Κανονισµό. Άρθρο 83 πα-
ράγραφος 4. Αφού θέλετε, λοιπόν, να το διαβάσουµε. Η επι-
τροπή δεν εξετάζει τη βασιµότητα της κατηγορίας κατά του
Βουλευτή, συνεπώς δεν εξετάζει όχι µόνο την ουσιαστική βασι-
µότητα, αλλά ούτε και τη νοµική βασιµότητα, γιατί όπου θέλει να
εξετασθεί µόνο η ουσία, το λέει το Σύνταγµα, οπότε βγαίνει εξ
αντιδιαστολής, αλλά δεν µπορεί εδώ να εξετάσει ούτε τη νοµική
βασιµότητα.

Συνεπώς αυτό που λέει ο κ. Κατρούγκαλος είναι σωστό, αλλά
όταν πάει µια τέτοια υπόθεση στα δικαστήρια, παραδείγµατος
χάριν, οι Βουλευτές οι οποίοι δεν είναι Βουλευτές τώρα, οι συ-
νάδελφοι που τότε ψήφισαν υπέρ της συµφωνίας για τη Βόρεια
Μακεδονία και πάνε στα δικαστήρια, θα αθωωθούν γιατί είναι
νόµω αβάσιµη η κατηγορία, στηριζόµενοι στο Σύνταγµα. Δεν
είναι θέµα παραδεκτού. Παραδεκτώς έγινε, όπως εξήγησα πριν.
Συνεπώς το λέω αυτό και για τους επόµενους που θα µιλήσουν,
για να µην επαναλαµβανόµεθα.

Κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα αναφερθώ στο νοµικό µέρος, το οποίο ο έγκριτος κ.

Κατρούγκαλος, αλλά κι εσείς από την πλευρά σας αναπτύξατε.
Άλλωστε δεν θεωρώ ότι η Βουλή δικάζει. Η Βουλή κρίνει πολι-
τικά. 

Κατ’ αρχάς τόσο εγώ όσο και οι υπόλοιποι συνάδελφοί µας
που ψηφίσαµε τη Συµφωνία των Πρεσπών στην ελληνική Βουλή
θεωρούµε ότι πράξαµε µε βάση το πατριωτικό καθήκον µας και
υπακούοντας στην ανάγκη της σταθερότητας και της ειρήνης
στην περιοχή. Άρα, είµαστε υπερήφανοι και υπερασπιζόµαστε
πολιτικά αυτή µας τη στάση. 

Δηµιουργούνται, όµως, ορισµένα ερωτήµατα. Ενθυµείστε ότι
εκείνη την περίοδο υπήρξαν ανάλογες εγκλήσεις από τις παµµα-
κεδονικές ενώσεις. Απερρίφθησαν από τη Βουλή. Προς τι, λοι-
πόν, επανερχόµαστε σήµερα για ένα θέµα που έχει ήδη τετελεσ-
µένο ως προς τη διαδικασία της Βουλής;

Δεύτερον, ο κύριος Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης, όταν
συναίνεσε στο να προχωρήσει η ενταξιακή διαδικασία του κρά-
τους της Βόρειας Μακεδονίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, έθεσε
ως θεµέλιο, ως προϋπόθεση αυτής της διαδικασίας την πιστή τή-
ρηση της Συµφωνίας των Πρεσπών. Και αυτός εγκαλείται σή-
µερα για εσχάτη προδοσία;

Κοιτάξτε: Ο εθνικισµός έχει τη δική του λογική, που είναι εξό-
χως αντιπατριωτική και παράγει παραλογισµό και ένταση. Δεν
θα την ακολουθήσουµε. Περίµενα, όµως, από τους εκπροσώ-
πους της Πλειοψηφίας να έχουν µια πολιτική στάση και όχι µια
στάση δικολαβική για το πρόβληµα που συζητούµε. 

Η Συµφωνία των Πρεσπών ήταν πράξη εθνικής σωφροσύνης
και αξιοπρέπειας, υπακούοντας στην ειρήνη και τη σταθερότητα
της περιοχής. Το επιβεβαίωσε µε τη στάση του ο κ. Μητσοτάκης!
Εσείς το αρνείστε; Το ερώτηµα είναι συγκεκριµένο: Αρνείστε ότι
είναι στοιχείο πολιτικής σταθερότητας η Συµφωνία των Πρε-
σπών; Αρνείστε ότι ο κ. Μητσοτάκης το έθεσε ως θεµέλιο για να
προχωρήσει η διαδικασία ένταξης της Βόρειας Μακεδονίας στην
Ευρωπαϊκή Ένωση; Προς τι η σηµερινή συζήτηση, καταφεύγον-
τας µάλιστα στους γνωστούς νοµικισµούς;

Κατά τα άλλα, αν δεν υπήρχε θέµα αρχής που έχει να κάνει µε
την έκφραση γνώµης των Βουλευτών -που δεν υπάρχει δίωξη για
την έκφραση γνώµης- θα ζητούσα να παραπεµφθώ, για να γίνει
δίκη στο ακροατήριο και να φανεί η βλακεία και η γελοιότητα
αυτών που µας εγκαλούν. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Φίλη, η συ-
ζήτηση η οποία έγινε τότε ήταν σε εντελώς διαφορετικό επίπεδο.
Αφορούσε όρους και προϋποθέσεις. 

Επειδή αναφερθήκατε στον κύριο Πρωθυπουργό, ο κύριος
Πρωθυπουργός, όπως ξέρετε, σέβεται τους θεσµούς και ως θε-
σµικός που είναι, είναι υποχρεωµένος να εφαρµόζει τους νόµους
που η ελληνική Βουλή ψήφισε και ό,τι υποχρεώσεις απορρέουν
από τις διεθνείς υποχρεώσεις της χώρας. 

Συνεπώς θέτετε δύο διαφορετικά θέµατα, Εν πάση περιπτώ-
σει, δεν είναι το θέµα µας αυτό σήµερα εδώ. 

Τον λόγο έχει η κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Ζήτησα τον λόγο µόνο για δύο λεπτά, για να επαναλάβω ότι

είµαι υπερήφανη που ψήφισα τη Συµφωνία των Πρεσπών και
είµαι ακόµα πιο υπερήφανη για το ότι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ έλυσε
ένα ζήτηµα, ένα πρόβληµα τριάντα χρόνων που κανένας δεν τολ-
µούσε να λύσει, ενώ όλοι µετά -και η σηµερινή Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας- οµνύουν στη Συµφωνία των Πρεσπών. Το να
προσπαθήσουν κάποιοι -όπως έγινε προσπάθεια πέρσι µε φανα-
τισµό- να χωρίσουν τους Έλληνες και τις Ελληνίδες Βουλευτές
σε πατριώτες και εθνοµηδενιστές, αυτό δεν πρόκειται να ξανα-
γίνει. Το έχουµε ζήσει σ’ αυτή τη χώρα και δεν πρόκειται να ξα-
ναγίνει. Δεν θα µιλήσω για το νοµικό κοµµάτι. 

Όλοι πρέπει να πάρουµε θέση σε ένα τέτοιο θέµα, όταν κα-
ταγγέλλονται Βουλευτές ως προδότες ή για εσχάτη προδοσία,
όταν ένα εθνικό ζήτηµα επιλύθηκε σε µία εποχή και σε µία πε-
ριοχή που όταν λύνονται τέτοια ζητήµατα είναι επ’ ωφελεία της
χώρας και του κράτους. 

Αισθανόµαστε υπερήφανοι και δεν έχουµε τίποτα να φοβη-
θούµε. Συµφωνώ µε τον κ. Φίλη. Θα ήθελα πάρα πολύ, αν δεν
ήταν θέµα αρχής, να βρεθώ σε δικαστήριο απέναντι σε αυτούς
που µας κατηγορούν για εσχάτη προδοσία.
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Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ τώρα
τη συνάδελφο κ. Βαγενά να πάρει τον λόγο.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα ασχοληθώ και εγώ, βέβαια, µε το νοµικό πλαίσιο, γιατί

άλλοι πιο ικανοί συνάδελφοι και ικανοί ασχολήθηκαν. Εγώ θέλω
να πω ότι είµαι περήφανη και για τη συµφωνία βέβαια, αλλά και
για το «εσχάτη προδοσία», για την κατηγορία αυτή που έφτασε
στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Θα το προσθέσω στο βιογραφικό µου
µε περηφάνια ότι κατηγορήθηκα για εσχάτη προδοσία. 

Όταν ήµουνα µικρή διάβαζα, όπως όλοι µας και στη λογοτε-
χνία και στα βιβλία, τις καταθέσεις ότι επ’ εσχάτη προδοσία πή-
γαινα συνήθως οι αγωνιστές της αντίστασης, οι άνθρωποι που
πολέµησαν τους Γερµανούς και αυτοί πολλοί επικαλέστηκαν επ’
εσχάτη προδοσία. Κανένας δωσίλογος, κανένας από αυτούς που
συνεργάστηκε µε τους Γερµανούς, απ’ όσο ξέρω, δεν καταδικά-
στηκε και δεν κατηγορήθηκε για εσχάτη προδοσία. Με αυτή την
έννοια, λοιπόν, είναι τιµή για εµένα...

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ,

συνάδελφοι. Αφήστε τώρα.
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Τα ξέρω πολύ καλά. Είναι

τιµή για εµένα αυτή η κατηγορία για εσχάτη προδοσία.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Σε όλη µου τη ζωή, νοµίζω, ότι υπερασπίστηκα αυτή την πα-
τρίδα µε τις µικρές µου δυνάµεις, µε το βαθύ πατριωτικό αίσθηµα
που έχω! Σε όλη µου τη ζωή! Δεν έχω κλέψει, δεν έχω υπεξαιρέ-
σει από το ελληνικό κράτος. Αυτή είναι η εσχάτη προδοσία! Αυτοί
που έβγαλαν τα εκατοµµύρια στο εξωτερικό. Αυτή τη στιγµή το
πόθεν έσχες µου, οι καταθέσεις µου, µιλάνε για αυτό. Και κατα-
θέσεις κάποιων άλλων µιλάνε για αυτό. Είναι τιµή µου, λοιπόν,
αυτή η εσχάτη προδοσία!

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ την κ.
Βαγενά.

Ζήτησε τον λόγο ο κ. Τζανακόπουλος ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος. Μετά θα πάρει τον λόγο ο Πρόεδρος της Ελληνι-
κής Λύσης.

Ορίστε, κύριε Τζανακόπουλε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Θα είµαι πάρα πολύ σύντοµος. Προφανώς προσυπογράφω

όλα όσα ειπώθηκαν προηγουµένως από τους εγκαλούµενους
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ για µια υπόθεση, η οποία νοµίζω ότι ανα-
δεικνύει το µέγεθος της ανοησίας του ελληνικού εθνικισµού. 

Όµως, ζητώ τον λόγο για να πω ότι ενάµιση περίπου χρόνο
µετά την ψήφιση της Συµφωνίας των Πρεσπών η κεντρική αυτή
επιλογή για την εξωτερική πολιτική της χώρας, επιλογή η οποία
άλλαξε, αναδιαµόρφωσε το πεδίο των σχέσεων στα Βαλκάνια,
αλλά αναδιαµόρφωσε και τις σχέσεις µεταξύ των δύο χωρών,
της Ελλάδας και της Βόρειας Μακεδονίας, είναι εξαιρετικά θε-
τικό το γεγονός ότι η Συµφωνία ακριβώς των Πρεσπών αποτελεί
πλέον τον πυλώνα της στρατηγικής της εξωτερικής πολιτικής της
χώρας, όπως προκύπτει και από όλες τις κυβερνητικές δηλώσεις
από τις 8 Ιουλίου και µετά.

Αυτή η πολιτική στροφή της Νέας Δηµοκρατίας από τον εθνο-
λαϊκισµό στην αναγνώριση της προσφοράς για τον συνολικό πο-
λιτικό χάρτη στα Βαλκάνια νοµίζω ότι επισφραγίστηκε µε την
πρόσφατη έγκριση που έδωσε η Ευρωπαϊκή Ένωση για την
έναρξη των ενταξιακών διαπραγµατεύσεων της Βόρειας Μακε-
δονίας, µια ενταξιακή διαπραγµάτευση, η οποία εκκίνησε και εγ-
κρίθηκε από τη µεριά της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την εξής
υπόµνηση από τη µεριά της Ελλάδας, ότι εξαρτάται από την
πιστή τήρηση της Συµφωνίας των Πρεσπών. 

Με δεδοµένο δε ότι αυτή η υπόµνηση δεν έχει κανένα απολύ-
τως νοµικό πρακτικό αποτέλεσµα, δηλαδή θα ίσχυε ούτως ή αλ-
λιώς, εκλαµβάνω την υπόµνηση αυτή και διά στόµατος Πρωθυ-
πουργού αλλά και διά στόµατος Υπουργού Εξωτερικών ως πολι-
τική αναγνώριση της Συµφωνίας των Πρεσπών για λόγους που
έχουν να κάνουν µε τις διεθνείς σχέσεις της χώρας και για λό-

γους που έχουν να κάνουν µε τις σχέσεις της χώρας µε τους
υπόλοιπους Ευρωπαίους εταίρους.

Θεωρώ ότι πλέον έχουν παρέλθει ανεπιστρεπτί, µε βάση όλα
αυτά, οι ηµέρες που Βουλευτές απειλούνταν, που η Νέα Δηµο-
κρατία πυροδοτούσε κινήσεις και πρακτικές εθνικιστικού µίσους.
Έχουν παρέλθει ανεπιστρεπτί οι ηµέρες που οι παµµακεδονικές
οργανώσεις απειλούσαν Έλληνες Βουλευτές και Ελληνίδες Βου-
λεύτριες µε εξώδικα.

Γι’ αυτόν, λοιπόν, τον λόγο εκτιµώ ότι είναι µία θετική εξέλιξη
το γεγονός ότι τοποθετείστε µε τον τρόπο που τοποθετείστε σε
σχέση µε τη µήνυση η οποία έχει κατατεθεί.

Όµως, θέλω να κάνω και ένα νοµικό σχόλιο. Κάνετε, κύριε
Πρόεδρε, µια ερµηνεία και στην επιτροπή, µε βάση την οποία επί
της ουσίας καθίσταται ανενεργό το άρθρο 61 του Συντάγµατος.
Διότι αν κάθε φορά που έρχεται εδώ µία δικογραφία που αφορά
γνώµη ή ψήφο Βουλευτή, τότε αντί για το άρθρο 61 του Συντάγ-
µατος που προβλέπει µία και µόνο εξαίρεση για την εξέταση ή
τη δίωξη Βουλευτή να αφορά το αδίκηµα της συκοφαντικής δυ-
σφήµησης.

Αντιθέτως, εσείς επιλέγετε να εφαρµόσετε το άρθρο 62, δη-
λαδή επιλέγετε να εφαρµόσετε το άρθρο σύµφωνα µε το οποίο
η ασυλία αίρεται για αδικήµατα που δεν σχετίζονται µε την πολι-
τική δράση του Βουλευτή. Στην πραγµατικότητα τι κάνετε; Καθι-
στάτε ένα άρθρο του Συντάγµατος και συγκεκριµένα το άρθρο
61 απολύτως ανενεργό. Διότι ποιος ο λόγος της ύπαρξης του
άρθρου 61 που απαγορεύει πλήρως, παρ’ εκτός της περίπτωσης
της συκοφαντικής δυσφήµισης, την εξέταση ή τη δίωξη Βου-
λευτή, αν σε όλες τις διαδικασίες επιµένετε να εφαρµόζεται το
άρθρο 62 του Συντάγµατος;

Καταλαβαίνετε, λοιπόν -και αυτό το λέµε για τα Πρακτικά- ότι
εδώ υπάρχει µία νοµική αντίφαση, η οποία ενδεχοµένως να κα-
θοδηγείται και από λόγους πολιτικών, αν θέλετε, εσωτερικών συ-
νεννοήσεων που αφορούν τη Νέα Δηµοκρατία. Καταλαβαίνω ότι
η πολιτική στροφή την οποία έχει κάνει η Κυβέρνηση δηµιουργεί
ανισορροπίες στο εσωτερικό της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτές,
όµως, δεν µπορούν να οδηγούν στην καταστρατήγηση του ίδιου
του Συντάγµατος.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Είµαι υποχρεωµέ-
νος να απαντήσω. Εξήγησα πριν ότι αυτό το εξετάζει η Ολοµέ-
λεια, δεν το εξετάζει η επιτροπή, γιατί αφορά τη νοµική βασιµό-
τητα και αναφέρθηκα στο άρθρο 61. Μάλιστα, δε, είπα στην επι-
τροπή, που πήρε την οµόφωνη γνώµη όλων, ότι για πρώτη φορά
τέτοια υπόθεση γράφεται και στο πρακτικό µας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ποια οµόφωνη;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα το διαβάσω,

λοιπόν, κύριε Τζανακόπουλε.
«Στο σηµείο αυτό η επιτροπή χωρίς να µπορεί να εξετάσει τη

βασιµότητα των κατηγοριών, σύµφωνα µε το άρθρο 83 παράγρα-
φος 4 του Κανονισµού, αναφέρεται στο άρθρο 61 σύµφωνα µε
το οποίο ο Βουλευτής δεν καταδιώκεται ούτε εξετάζεται µε οποι-
ονδήποτε τρόπο για γνώµη ή ψήφο που έδωσε κατά την άσκηση
εντός του καθηκόντων του».

Η Βουλή είναι το αρµόδιο όργανο, δεν είναι η επιτροπή. Αν αλ-
λάξουµε τον Κανονισµό να το πούµε. Και δεν έχουν καµµία σχέση
αυτά που λέτε τώρα µε τα εσωτερικά της Νέας Δηµοκρατίας.
Από πού έως πού; Έγινε από δύο. Αναγκάζοµαι να το πω, σας το
είπα και στην επιτροπή, είναι εντελώς ακατάληπτη η µήνυση για
εµένα -προσωπική άποψη εκφράζω- και δεν έπρεπε καν να έρθει
αυτή η υπόθεση εδώ. Δυστυχώς ήρθε και θα ακολουθήσουµε τη
διαδικασία. Εάν θέλουµε αύριο να αλλάξουµε τον Κανονισµό και
να απαλειφθεί η παράγραφος 3 του άρθρου 83, µάλιστα, να το
κάνουµε. Όµως, εφόσον υπάρχει, θα την εφαρµόσουµε.

Ζήτησε τον λόγο ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Βε-
λόπουλος.

Έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα ήθελα να µιλήσω σήµερα, αλλά αναγκάζοµαι να µιλήσω

για δύο-τρεις βασικούς λόγους. Η αρχή της Ελληνικής Λύσης
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είναι πως ό,τι έρχεται εδώ να πηγαίνει στη δικαιοσύνη. Ό,τι έρ-
χεται εδώ, ακόµη και αν αφορά Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης,
να πηγαίνει στη δικαιοσύνη. Υπεκφυγές, δικαιολογίες, νοµικί-
στικα τρικ δεν χωρούν σε εµάς. Αυτή είναι η αντίληψή µας και το
πιστεύουµε.

Βέβαια, ξέρετε, δεν κατάλαβα η Νέα Δηµοκρατία γιατί αντιδρά
σε αυτά που λένε οι κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Οι κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ λένε
ότι έκαναν µία συµφωνία -θα σχολιάσω ένα λεπτό αργότερα-, τη
Συµφωνία των Πρεσπών και ακούω από δίπλα να φωνάζουν, να
διαµαρτύρονται. Γιατί δεν την αλλάζουν οι κύριοι, αφού διαφω-
νούν µε τη συµφωνία; Την εφαρµόζουν πιστά και απαρέγκλιτα!
Δεν καταλαβαίνω γιατί η Νέα Δηµοκρατία αντιδρά κατ’ αυτόν τον
τρόπο.

Επίσης, σήµερα, ειλικρινά θα το πω για να το καταλάβουν και
όσοι µας παρακολουθούν, δυστυχώς, η Νέα Δηµοκρατία έχει
πέσει στην παγίδα της. Οι ίδιοι τοποθετούν σε hot spot στη Λά-
ρισα ως διοικητή τον υπεύθυνο των συλλαλητηρίων για τη Μα-
κεδονία. Αυτοεξευτελίζονται και αυτοµαστιγώνονται. Βάζουν
έναν Χατζηπαραδείση, αν θυµάµαι καλά, ο οποίος ήταν υποψή-
φιος πολιτευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Τι φωνασκούν και τους
υβρίζουν και τους λοιδορούν για τη Συµφωνία των Πρεσπών; Δεν
το κατάλαβα. Ας την αλλάξουν.

Και θα σας πω, πώς µπορεί να αλλάξει. Το έχω καταθέσει και
στον κύριο Πρωθυπουργό. 

Επίσης, έχασαν οι λέξεις το νόηµά τους. Έχουµε µπερδευτεί
εδώ µέσα. Ακούω Βουλευτές τους ΣΥΡΙΖΑ –δικαίωµά τους- να
λένε ότι είναι υπερήφανοι για τη Συµφωνία των Πρεσπών. Εγώ
δεν κατάλαβα από πού προκύπτει η περηφάνεια αυτή. Διότι υπε-
ρήφανος είσαι όταν το 1940 εκδίωξες τον φασισµό στην Πίνδο.
Το αντιλαµβάνοµαι. Υπερήφανος είσαι για την Επανάσταση του
’21. Το αντιλαµβάνοµαι. Σε εθνικές νίκες είµαστε υπερήφανοι,
όχι σε συµβιβασµούς. Περήφανος είσαι όταν φεύγει η χούντα
από την πατρίδα σου. Όµως, σε συµβιβασµούς εθνικούς να είσαι
υπερήφανος, αυτό είναι… Ξέρετε, έχουν χάσει πλέον οι λέξεις
το νόηµά τους. Και αυτό εµένα µε ενοχλεί.

Επίσης -για να το ξεκαθαρίσω και αυτό- επειδή µιλάµε για πα-
ραβιάσεις, θέλω να πω το εξής: Έχουν κάνει εβδοµήντα δύο πα-
ραβιάσεις τα Σκόπια τον τελευταίο χρόνο. Είναι εβδοµήντα δύο
στον αριθµό. Τις κατέθεσα στα Πρακτικά.

Υπάρχει αφορµή λοιπόν για να καταγγείλει η Νέα Δηµοκρατία
την επαίσχυντη Συµφωνία των Πρεσπών. Ουδείς µπορεί να είναι
υπερήφανος που κρατήσαµε ένα όνοµα, το οποίο δεν ανήκει σε
κανέναν από εµάς. Το όνοµα της Μακεδονίας δεν είναι δικό µου
ούτε δικό σας. Ανήκει στους προηγούµενους και τους µεταγενέ-
στερους. Εµείς πήραµε τη σκυτάλη. Παραδώσατε ένα όνοµα και
είστε υπερήφανοι για αυτό; 

Θέλω να πω στον κ. Κατρούγκαλο, τον οποίο συµπαθώ, έτσι
κι αλλιώς, ότι δεν κατάλαβα από πού προκύπτει η διεθνής ανα-
γνώριση της χώρας. Προκύπτει από τη Λιβύη; Προκύπτει από τη
νότια Κρήτη; Προκύπτει από το Αιγαίο; Προκύπτει από τη Βόρειο
Ήπειρο; Προκύπτει από αυτά που κάνει σήµερα η Τουρκία, η
οποία ανακοίνωσε βάσεις στην Αλβανία; Πού είναι η διεθνής µας
επικράτηση; Δεν καταλαβαίνω. Μη λέµε πράγµατα, τα οποία δεν
ισχύουν. 

Βέβαια, για εµάς το θέµα δεν είναι νοµικό. Είναι εθνικό. Δεν
είναι πολιτικό. Είναι εθνικό. Η Μακεδονία και άλλα θέµατα που
άπτονται εθνικών θεµάτων κατά το Σύνταγµα πηγαίνει σε εκλο-
γές. Δυστυχώς υπέγραψαν τη Συµφωνία των Πρεσπών και παρέ-
δωσαν όνοµα και όλα τα συµπαροµαρτούντα, χωρίς να ρωτή-
σουν τον ελληνικό λαό. Και αυτό ήταν ένα λάθος τους. Δεν λέω
ότι είναι προδοσία, όπως λένε κάποιοι από εδώ και από εκεί,
αλλά φωνάζουν. Λέω ότι ήταν λάθος σας. Μη λέτε ότι είστε και
υπερήφανοι!

Όσο για τη Νέα Δηµοκρατία, περιµένω, κύριε Πρόεδρε της
Βουλής, κύριε Τασούλα, να γίνει η συζήτηση για εξεταστική επι-
τροπή –χρειαζόµαστε εκατόν είκοσι Βουλευτές- για να αναρω-
τηθούµε τελικά ο κ. Κοτζιάς από ποιον πιέστηκε για να πάει στη
συµφωνία αυτή. Για εµάς είναι επαίσχυντη. Δεν θα πω ότι είναι
προδοτική. Ο ελληνικός λαός τα λέει αυτά. Για εµάς όµως ήταν
λάθος. Και το λάθος πρέπει να το παραδεχθείτε. Κάνατε λάθος.
Και το λάθος το συνεχίζουν και οι κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας.

Περιµένουµε, κύριε Πρόεδρε της Βουλής να γίνει συζήτηση
εδώ για τον κ. Κοτζιά. Περιµένω. Είπατε ότι θα γίνει τέλη Μαΐου.
Πάµε για Ιούνιο τώρα. Μην το πάµε παρακάτω, µέχρι τις εκλογές,
να γίνει συζήτηση. Πρέπει να δούµε τελικά γιατί υπέγραψαν οι
κύριοι και γιατί δεν κάνατε τίποτα για να αλλάξει η συµφωνία.
Γιατί οι Μακεδόνες µας ακούν.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τι ψηφίζεις; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Βλέπετε λοιπόν

τώρα, ένα καθαρά νοµικό θέµα που έχουµε τώρα για να αποφα-
σίσουµε,  πολιτικοποιείται από όλες τις πλευρές. Αυτό έχουµε
τώρα στη Βουλή.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας ο κ. Λιβανός για πέντε λεπτά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Θα ζητήσω συγγνώµη και από τους συναδέλφους και τους
Υπουργούς που έχουν άλλες δουλειές, αλλά νοµίζω ότι όπως εί-
πατε η συζήτηση πήγε σε ένα άλλο πλαίσιο.

Ήθελα να πω ότι η υπόθεση αυτή της µηνυτήριας αναφοράς
κάποιων πολιτών κατά των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ, µεταξύ των
οποίων και του πρώην Πρωθυπουργού, του κ. Αλέξη Τσίπρα, µε
την κατηγορία της κατάχρησης εξουσίας, αλλά και της εσχάτης
προδοσίας λόγω της υπερψήφισης της Συµφωνίας των Πρεσπών
µε τον ν.4588/2019 αποδεικνύει για µία ακόµα φορά τη σοφία του
συνταγµατικού νοµοθέτη που µε το άρθρο 61 όρισε -και δια-
βάζω- «το ακαταδίωκτο του Βουλευτή για τη γνώµη ή ψήφο που
έδωσε κατά την άσκηση των Βουλευτικών του καθηκόντων». 

Και ακριβώς αυτή τη σοφία, αγαπητοί συνάδελφοι, έρχεται να
προασπίσει η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας. Διότι για εµάς
είναι θεµελιώδης αρχή και πυρήνας της εύρυθµης λειτουργίας
της δηµοκρατίας µας το προφανές δικαίωµα κάθε Βουλευτή να
εκφράζει και να ψηφίζει κατά συνείδηση, δίχως τον φόβο ποινι-
κών διώξεων εις βάρος του, υπακούοντας µόνο στους νόµους
και το Σύνταγµα.

Η θέση λοιπόν της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας, όπως άλ-
λωστε εκφράστηκε και στην Επιτροπή Δεοντολογίας, είναι η µη
άρση της ασυλίας. Η Νέα Δηµοκρατία -και είµαστε ξεκάθαροι σε
αυτό- διαφωνούσε και διαφωνεί µε τη Συµφωνία των Πρεσπών.
Την θεωρούσε µια επιβλαβή συµφωνία που συνιστούσε υποχώ-
ρηση από τα κεκτηµένα των προηγούµενων Κυβερνήσεων, υπο-
χώρηση από τις εθνικές θεµελιώδεις κόκκινες γραµµές, υποχώ-
ρηση από το κεκτηµένο του Βουκουρεστίου. Πρόκειται για µια
συµφωνία που ακόµα δεν έχουµε καταλάβει σε τι ωφέλησε τον
ελληνικό λαό.

Γι’ αυτό, η Νέα Δηµοκρατία εξάντλησε τότε ως Αντιπολίτευση
όλα τα κοινοβουλευτικά µέσα που είχε, για να αποτρέψει την κύ-
ρωση της Συµφωνίας των Πρεσπών για την οποία εσείς είστε πε-
ρήφανοι. Έως και πρόταση δυσπιστίας, όπως θυµάστε καταθέ-
σαµε. Η Κυβέρνηση όµως επιβίωσε τότε. 

Όπως έχει δηλώσει και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτά-
κης, από τη στιγµή που η συµφωνία θα υπογραφόταν, θα έπρεπε
να εφαρµοστεί γιατί η χώρα µας προφανώς και έχει συνέχεια.

Και καλώ όλους αυτούς -και εκτός της Αίθουσας- που ζητούν
µε επίταση την ακύρωση της συµφωνίας να µας πουν ειλικρινά
τι µήνυµα θα έστελνε για τη χώρα µας στη διεθνή κοινότητα αν
το κάναµε αυτό. Θα ήταν το µήνυµα µιας χώρας δικαίου, η οποία
τιµά την υπογραφή της ή µιας χώρας που αθετεί τις διεθνείς υπο-
χρεώσεις της;

Σκεφτείτε καλά την απάντησή σας, ειδικά όταν το Διεθνές Δί-
καιο είναι η ασπίδα της χώρας µας απέναντι στις επιδιώξεις της
Τουρκίας. Για εµάς, τη Νέα Δηµοκρατία, η απάντηση είναι απλή:
Η Ελλάδα ήταν, είναι και θα είναι κράτος δικαίου.

Διαφωνήσαµε µε τον ΣΥΡΙΖΑ για τη Συµφωνία των Πρεσπών.
Από τη στιγµή όµως που κυρώθηκε η Συµφωνία, είναι καθήκον
όλων µας να την εφαρµόσουµε, έτσι ώστε να διασφαλίσουµε την
τήρηση των κανόνων. Παρατηρούµε αυστηρά την τήρηση των
συµπεφωνηµένων από τη µεριά της Βόρειας Μακεδονίας, προ-
ασπίζοντας τα εθνικά µας συµφέροντα. Παράλληλα, στο µέτρο
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του εφικτού, κάνουµε ό,τι µπορούµε για να µειωθούν οι αρνητι-
κές συνέπειες.

Έρχοµαι τώρα σε όσους ψαρεύουν ακριβώς στα θολά νερά
του λαϊκισµού και του ακραίου εθνικισµού µε µια ανέξοδη ρητο-
ρική περί εκχώρησης του ιερού ονόµατος της Μακεδονίας. Τους
επισηµαίνω ότι δεν έχουν το µονοπώλιο στην αγάπη για την πα-
τρίδα. Δεν τους ανήκει. Ανήκει σε όλους µας η αγάπη για την πα-
τρίδα, σε όλους τους εκλεγµένους εκπροσώπους του Έθνους.

Στην ιστορική και κρίσιµη συγκυρία που διανύουµε µε την ωµή
και απροκάλυπτη επιθετικότητα της Τουρκίας, µε την αστάθεια
στο γεωπολιτικό σκηνικό, µε την αναδιάταξη των δυνάµεων και
την ανάδυση νέων παικτών δεν είναι ώρα να κατασκευάζουµε
εσωτερικούς εχθρούς. Είναι η ώρα για σύνθεση απόψεων και συ-
νεργασία.

Η χώρα πλήρωσε µε αίµα τον διχασµό. Και έχουµε όλοι ιστο-
ρικό καθήκον να µην επιτρέψουµε να ξανασυµβεί. Δεν επιτρέπε-
ται η κερδοσκοπία στα εθνικά θέµατα από κανέναν. Θα είµαι
απόλυτα ευθύς, όπως είναι όλοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας, εδώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Καταδικάζουµε απε-
ρίφραστα κάθε ακραία συµπεριφορά από όπου κι αν αυτή
προέρχεται. Διότι διαφωνούµε πολιτικά, αλλά σεβόµαστε το δι-
καίωµα του αντιπάλου στη διαφορετική γνώµη. Σεβόµαστε τις
αποφάσεις της Βουλής. Σεβόµαστε το κράτος δικαίου.

Θυµίζω στην Εθνική Αντιπροσωπεία και δι’ ηµών και στον ελ-
ληνικό λαό ότι το 2013, µε το ίδιο σκεπτικό που αναλύθηκε σή-
µερα και νοµικά, απορρίφθηκε και τότε η κατηγορία για εσχάτη
προδοσία για την ψήφιση των µνηµονίων, αν θυµάστε.

Οπότε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παρούσα υπόθεση κρί-
νουµε ότι πρέπει να τεθεί στο αρχείο. Ίσως θα έπρεπε να είχε
τεθεί στο αρχείο και πριν έρθει στην Εθνική Αντιπροσωπεία, διότι
δεν είναι δυνατόν να επιτρέψουµε τη µετατροπή εθνικών στρα-
τηγικών επιλογών, όποιες κι αν είναι αυτές, σε αξιόποινες πρά-
ξεις.

Κριτής όλων είναι ο κυρίαρχος ελληνικός λαός. Άλλωστε, η
ακύρωση διεθνών συνθηκών και οι απόπειρες διώξεις πολιτικών
δεν συνάδουν µε τις συνταγµατικές µας αρχές και τις δηµοκρα-
τικές µας παρακαταθήκες. Ας µην παρασυρθούµε, λοιπόν, και
τις αµαυρώσουµε σήµερα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγo
ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν µπορείτε,
κύρια Χήτα. Μίλησε ο Αρχηγός σας. Είναι ειδική διάταξη στον
Κανονισµό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τριάντα δευ-
τερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όχι. Δεν µπορεί
να µιλά ο καθένας.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Κίνηµα
Αλλαγής. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θέλω τον χρόνο για τριάντα δευτε-
ρόλεπτα!

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πρέπει να µιλήσουν και τα υπόλοιπα κόµ-
µατα, κύριε Χήτα.

Κύριε Πρόεδρε, έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Κα-

τρίνη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Νοµίζω ότι παραβιάζουν ανοικτές θύρες

όσοι ερµηνεύουν τη δική µας στάση, η οποία είναι σαφέστατα
κατά της ποινικοποίησης της πολιτικής ψήφου και επιλογής. Και
το λέει αυτό µια παράταξη η οποία υπέστη µε τον πλέον ακραίο
τρόπο αρκετά χρόνια πριν την ίδιου τύπου πολιτική δίωξη, η
οποία, δυστυχώς τότε, είχε και κάποιους εκ των συµµετεχόντων
στη σηµερινή αντιπροσωπεία παρόντες να νοµιµοποιούν µε τη
δική τους συµµετοχή όλους όσους λίγα µέτρα πιο κάτω µιλούσαν
για εσχάτη προδοσία, µιλούσαν για ανθρώπους που ξεπουλούν
την εθνική κυριαρχία και βεβαίως τότε προχωρούσαν σε µηνύ-
σεις κατά µιας πολιτικής παράταξης και πολιτικών προσώπων
που έκαναν συγκεκριµένες επιλογές.

Άρα είναι σαφές ότι εµείς όχι µόνο δεν συµφωνούµε µε τη δια-

δικασία αυτή, αλλά πραγµατικά θεωρούµε αδιανόητη και την όλη
διαδικασία, κύριε Πρόεδρε, και πώς φτάνει στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία µια περίπτωση στην οποία νοµίζω ότι ένας δικαστικός ει-
σαγγελικός λειτουργός θα έπρεπε από το περιεχόµενο µόνο και
κάνοντας ερµηνεία και της νοµοθεσίας και του Συντάγµατος να
κρίνει ότι αυτό συνιστά ποινικοποίηση της πολιτικής ψήφου και
δεν είναι θέµα για το οποίο πρέπει να αποφανθεί η Εθνική Αντι-
προσωπεία.

Αυτό, όµως, είναι και ένα µάθηµα και µε αναδροµή στο παρελ-
θόν, αλλά και µε προβολή στο µέλλον για όλους όσους µε ευκο-
λία να δρέψουν πολιτικά οφέλη πρόσκαιρα, ακουµπάνε στο κύµα
του λαϊκισµού και χαϊδεύουν αυτούς οι οποίοι φωνασκούν, δια-
µαρτύρονται, αλλά δεν έχουν προφανώς αντεπιχείρηµα στις πο-
λιτικές αποφάσεις. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς µε σαφήνεια λέµε ότι δεν υπερψηφί-
ζουµε την άρση ασυλίας των συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ, όπως δεν
θα κάναµε για κανέναν άλλο συνάδελφο για τον οποίον ποινικο-
ποιείται η πολιτική του άποψη, αλλά καλούµε και τους συναδέλ-
φους του ΣΥΡΙΖΑ και τους συναδέλφους των άλλων πολιτικών
παρατάξεων να κάνουν µια γενναία και ειλικρινή αυτοκριτική,
γιατί επέτρεψαν τα προηγούµενα χρόνια ανάλογες συµπεριφο-
ρές να καταφερθούν εναντίον µιας πολιτικής παράταξης και πο-
λιτικών προσώπων µε την ανοχή, τη σιωπή τους και δυστυχώς
πολλές φορές και τη συγκατάθεσή τους.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακούστε, να σας

διαβάσω τη διάταξη. Εδώ έχουµε ειδική διάταξη, δεν είναι αυτή
που µπορείτε να µιλήσετε τον µισό χρόνο. Ακούστε, λέει: «Ο
λόγος δίνεται στους Βουλευτές που τους αφορά και στους Προ-
έδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ή στους αναπληρωτές
τους».

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Αλλά προκύπτουν πράγµατα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μπορεί να ζητή-

σουν πέντε Βουλευτές µετά. Ο κ. Μπουκώρος µπορεί να ζητήσει
τον λόγο. Πώς θα του πω όχι; Σας παρακαλώ.

Κύριε Χήτα, λυπάµαι, αλλά δεν µπορώ!
Προχωράµε. Ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων

µπορεί να µιλήσει.
Πόσο χρόνο θέλετε, κύριε Πρόεδρε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Έχετε επιλεκτική αυστηρότητα, να

το ξέρετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εκτός του ότι µπο-

ρεί εκ του Κανονισµού το Πρόεδρος να µιλήσει, είναι και εγκα-
λούµενος, αλλά δεν έκανε χρήση ότι είναι εγκαλούµενος.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως

µίλησε ο κ. Κατρίνης και προηγούµενα ο κ. Λιβανός για το σή-
µερα εκ µέρους των κοµµάτων τους, δίνουν ένα πλαίσιο κοινο-
βουλευτικής θεσµικής λειτουργίας στη σηµερινή µέρα έτσι όπως
η ιστορία γράφεται καθηµερινά. Διότι είναι µια ιστορία η οποία
ζει για το παρόν και το µέλλον. 

Πλην, όµως, αυτή η Αίθουσα και αυτή η χώρα πρόσφατα, µόλις
πέρυσι, έζησε και έγραψε ιστορία και είναι πάρα πολύ νωπές οι
µνήµες που θα πρέπει -κι εγώ αναλαµβάνω την ευθύνη και από
την πλευρά µου- να τις ξαναφέρουµε στην επιφάνεια ακριβώς
για να µην υπάρξουν ξανά τέτοιες στιγµές τις οποίες ζήσαµε. 

Σας υπενθυµίζω, λοιπόν, ότι µας είχαν έρθει δέκα µέρες πριν
από την ψήφιση της Συµφωνίας των Πρεσπών από τις λεγόµενες
παµµακεδονικές οργανώσεις από διάφορες ηπείρους εξώδικα,
ίσως και προς όλους τους Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβου-
λίου, µε τα οποία µας απειλούσαν για εσχάτη προδοσία αν απο-
τολµούσαµε -διότι δεν είχε γίνει ψηφοφορία για να ξέρουµε ποιοι
θα αποτολµούσαν- να υπερψηφίσουµε τη Συµφωνία των Πρε-
σπών.

Στη βάση αυτή µάλιστα, αφού ψηφίστηκε η Συµφωνία των
Πρεσπών, ύστερα, στις 25 Μαρτίου, και αυτό είναι µαύρη σελίδα
η οποία γράφτηκε, δεν εκλήθησαν και αποτράπηκαν να υπάρ-
ξουν αντιπροσωπείες του ελληνικού Κοινοβουλίου σε όλες τις
εκδηλώσεις οι οποίες έγιναν από την οµογένεια σε όλες τις ηπεί-
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ρους και στην Αµερική και στην Αυστραλία και στον Καναδά
κ,λπ., διότι χειραγωγήθηκε η ελληνική Οµογένεια εκεί από αυτό
το άθλιο κλίµα, το διχαστικό, το οποίο θεωρούσαν οι λεγόµενες
αυτές οργανώσεις ότι εξέφραζαν.

Και πράγµατι πέρυσι δεν πήγε ουδείς. Και ένας Αντιπρόεδρος
της Βουλής, ο κ. Βαρεµένος, τον οποίον στείλαµε, έτυχε αισχρών
αποδοκιµασιών από µικρή µερίδα, η οποία, όµως, χειραγώγησε
τις καταστάσεις, στη Μελβούρνη αν δεν κάνω λάθος.

Την ίδια ώρα το ελληνικό Κοινοβούλιο έζησε µια πρωτοφανή
σε ένταση, σε έκταση και σε χρονική διάρκεια επίθεση όταν είχε
γίνει το δεύτερο συλλαλητήριο από οµάδες ακραίων, χρυσαυγι-
τών και όχι µόνο, οι οποίοι επί τέσσερις ώρες -θυµάστε πάρα
πολύ καλά τα γεγονότα, που είχαν καταγγελθεί και από την Αστυ-
νοµία- προσπαθούσαν από πέντε διαφορετικά σηµεία να επιτε-
θούν και να εισβάλουν στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Υπήρξε πραγµατικά πολύ σοβαρή προσπάθεια της Ελληνικής
Αστυνοµίας και των δυνάµεων και µε πλήθος τραυµατιών εκ µέ-
ρους των Δυνάµεων Ασφαλείας που µπόρεσαν να ανταποκρι-
θούν στα καθήκοντά τους -µπροστά µας έγιναν αυτά τα
γεγονότα- για να µην εισέλθουν µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Αµέσως µετά δε και πριν, υπήρξαν άθλιες προσπάθειες οµά-
δων εναντίον Βουλευτών του ελληνικού Κοινοβουλίου στα σπίτια
τους, µε αφισοκολλήσεις στις κολόνες και σε άλλα σηµεία, στη
Θεσσαλονίκη και αλλού και σε όλη τη Μακεδονία, για να στοχο-
ποιήσουν και να σηµατοδοτήσουν και προσωπικά όλους τους
Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου που είχαµε υπερψηφίσει
τη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, δεν θα υπεισέλθω ιδιαίτερα
στο θέµα της Νέας Δηµοκρατίας και των εσωτερικών της, διότι
είναι σαφές και έχει καταγραφεί στην ιστορία ότι τακτικίστικα φε-
ρόµενη τότε η ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας προσπάθησε να
συµπεριλάβει σε αυτό που ονοµαζόταν αντί-ΣΥΡΙΖΑ µέτωπο, τη
δικιά της στρατηγική, να την προσθέσει και να αφήσει µια ολό-
κληρη ατζέντα µε τις δικές της απόψεις, τις οποίες εξέφρασε
προηγουµένως ο κ. Λιβανός, για να χειραγωγηθούν, να προσµε-
τρηθούν, να συναθροιστούν µε τις απόψεις των πιο ακραίων και
µέσα στην κοινωνία και µέσα στην πολιτική ζωή του τόπου. Τότε
υπήρχε και η Χρυσή Αυγή εδώ µέσα. Ήταν µια γκρίζα εποχή ως
προς τον ακραίο τακτικισµό που υπήρξε από πλευράς της Νέας
Δηµοκρατίας εν όψει και των εκλογών που κάποια στιγµή θα γί-
νονταν µετά από ορισµένους µήνες. 

Βεβαίως, υπήρξε και η ιστορική συνεδρίαση την οποία κάναµε
εδώ, κατά τη διάρκεια της οποίας υπήρξαν επίσης τα φαινόµενα
των διαφορετικών απόψεων, κάτι απολύτως νόµιµο. Απλώς θέλω
να πω ότι έχουν καταγραφεί αυτά στην ιστορία. Μέσα στο κόµµα
της τότε αξιωµατικής αντιπολίτευσης και σήµερα Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας, αυτά τα φαινόµενα ήρθαν στην επιφά-
νεια µε εκρηκτικό τρόπο, όπου µε απουσία του σηµερινού Πρω-
θυπουργού και µε απουσία λίγων Βουλευτών, οι οποίοι είχαν µια
διαφορετική άποψη, δηλαδή περίπου σαν κι αυτή που εξέθεσε
σήµερα ο κ. Λιβανός για τη συνέχεια της χώρας και για τη θε-
σµική εκπροσώπηση των αποφάσεων του Κοινοβουλίου οψέποτε
ερχόταν η Νέα Δηµοκρατία στην κυβέρνηση -εννοώ µε την απου-
σία αυτών των συναδέλφων- το υπόλοιπο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας, η πολύ µεγάλη πλειοψηφία της Νέας Δηµοκρατίας, επι-
κρότησε και επικροτούσε -επαναλαµβάνω ότι το σέβοµαι, διότι
ήταν απόψεις- την ακραία ανιστορική οµιλία του πρώην Πρωθυ-
πουργού κ. Σαµαρά, ο οποίος υπερακόντισε όλα αυτά τα οποία
συζητάµε σήµερα, αµφισβητώντας ακόµα και το Βουκουρέστι,
ακόµα και αν υπήρχαν τρεις Μακεδονίες γεωγραφικά σαν σηµα-
τοδότηση, από το οποίο ξεκίνησε και η σχετική συζήτηση όλον
τον προηγούµενο αιώνα. Προχώρησε δε, σε ακρότατες εκφρά-
σεις ενώπιον του ελληνικού Κοινοβουλίου.

Αυτά, λοιπόν, ήταν η ιστορία.
Ας δούµε τώρα το θέµα -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- επειδή

υπάρχουν στάσεις περί της σταθερότητας, περί του κατά πόσον
αυτή η συµφωνία υπήρξε αποφασιστική και κατά πόσο µετράει
και τώρα στις κρίσιµες συνθήκες. Εγώ όχι απλά επικροτώ, αλλά
θεωρώ πως είναι σωστή η ενέργεια και του νυν Πρωθυπουργού
να θέσει, όπως ετέθησαν και προηγουµένως από τους συναδέλ-
φους και διεθνώς, όχι απλά ως ανοχή, αλλά στην επιφάνεια, στην

πρώτη γραµµή των διεκδικήσεων της χώρας την πιστή εφαρµογή
της συµφωνίας και να συναινέσει απολύτως για να συµπεριλη-
φθεί η Βόρεια Μακεδονία στις ενταξιακές διαδικασίες, διότι θέ-
λουν έναν χρόνο αυτές οι διαδικασίες και το γνωρίζετε πολύ
καλά.

Θέλω να πω το εξής: Ας αναλογιστούµε για τα βόρεια σύνορά
µας. Ας αναλογιστούµε το ότι ήδη γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά
ποια είναι η γείτων χώρα µε την οποία έχουµε τώρα όχι εκκρε-
µότητες, αλλά ισχυρή επικινδυνότητα σε σειρά µετώπων. Ήδη
είχε βάλει την επιρροή της µέσα σ’ αυτή τη χώρα. Ας αναλογι-
στούµε τα Δυτικά Βαλκάνια που αποτελούν το αποκούµπι της
διεξόδου της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη διεύρυνσή της τον τε-
λευταίο ενάµιση χρόνο και την εισαγωγή των Δυτικών Βαλκανίων
στην προοπτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και πώς επέλυσε αυτή
η Συµφωνία των Πρεσπών αυτή τη δίοδο, αυτή τη διέξοδο για το
σύνολο των Δυτικών Βαλκανίων. Ας αναλογιστούµε µια σειρά
από οικονοµικούς, πολιτικούς, γεωπολιτικούς παράγοντες, οι
οποίοι έχουν βελτιωθεί ουσιωδώς τον τελευταίο χρόνο στη βάση
αυτής της συµφωνίας και ας θέσουµε όλοι µαζί τις δυνατότητες
που έχουµε έτσι ώστε και από εκείνη την πλευρά και µε τις εκλο-
γές οι οποίες θα γίνουν να µην υπάρξει καµµία αµφισβήτηση,
αλλά να υπάρξει πρόοδος και για τα Βαλκάνια και για την καλή
γειτονία, αλλά και για τον ίδιο τον λαό της Βόρειας Μακεδονίας.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, -και ευχαριστώ για την ανοχή σας-
θα ήθελα να πω ότι ο καθένας µας µπορεί να είναι περήφανος
για το «ναι» ή το «όχι» που είπε σε συµφωνίες ή σε οποιοδήποτε
άλλο ζήτηµα εδώ. Ήταν µια πολύ σκληρή περίοδος, όπου η πλει-
οψηφία της Βουλής έβγαλε τη χώρα από µια οµηρία, από µια
στασιµότητα, από ένα πλήρες αδιέξοδο, το οποίο είχε οικοδοµη-
θεί στη βάση των ακραίων διχαστικών απόψεων. 

Υπ’ αυτή την έννοια, καθώς είχα προεδρεύσει σε αυτές τις συ-
νεδριάσεις, είµαι και εγώ υπερήφανος για εκείνη την εποχή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα ήθελα να πω
κάτι µονάχα, κύριε Πρόεδρε. 

Σε µερικά σηµεία, κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει αυτά
που είπατε, αλλά νοµίζω ότι κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει
τις προθέσεις και τον πατριωτισµό του πρώην Πρωθυπουργού
Αντώνη Σαµαρά.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κανείς δεν µπορεί να τον κατηγορήσει για εθνικισµό. Κανείς

δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι ήταν πατριώτης και το απέδειξε
όλη η πορεία του. Είναι ο Πρωθυπουργός που έσωσε την Ελ-
λάδα, την κράτησε στην Ευρωπαϊκή Κοινότητα και στην Ευρω-
ζώνη.

Συνεπώς νοµίζω ότι είναι άδικο να αµφισβητεί κανείς την προ-
σφορά του Αντώνη Σαµαρά στην πατρίδα.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να ξεκαθαρίσω κάτι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, απλώς

πρόσθεσα κάτι. Δεν έκανα καµµία παρατήρηση. Όµως, στο µε-
γαλύτερο µέρος της οµιλίας σας δεν µπορεί κανείς να διαφωνή-
σει. Συναινετική ήταν, αλίµονο! Όµως, δεν µπορεί έναν απόντα
Πρωθυπουργό, που έχει προσφέρει τόσα πολλά, να τον επιπλήτ-
τουµε τώρα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ουδείς αµφισβήτησε -και δεν το έκανα κι εγώ- αυτά τα οποία

είπατε. Άλλωστε, ήταν εκλεγµένος Πρωθυπουργός από τον ελ-
ληνικό λαό, είναι νυν Βουλευτής και ήταν Βουλευτής από τα εί-
κοσι πέντε του χρόνια. Συµπληρώνει σαράντα χρόνια Βουλευτής.
Τιµούµε και την άποψή του, που πάντοτε µε παρρησία την εξέ-
φραζε. 

Όµως, είναι ο πολιτικός της χώρας που από κεντρικές θέσεις
επί είκοσι πέντε χρόνια επ’ αυτού του ζητήµατος, δεν είχε απλά
λάθος άποψη, αλλά την είχε εργαλειοποιήσει σε κρίσιµες στιγµές
του πολιτικού βίου και επέφερε διχασµό και οµηρία της χώρας
σ’ αυτό το αδιέξοδο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το αν επέφερε δι-

χασµό θα το κρίνει η ιστορία, κύριε Πρόεδρε.
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Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Λιβανός έχει τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εγώ θέλω
ένα λεπτό τον λόγο επί προσωπικού.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Ελληνικής
Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό, γιατί
είναι προσωπικό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Α, είναι προσωπικό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εσείς τελειώσατε,

κύριε Χήτα. Τελειώσατε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν είστε Πρόεδρος της Νέας Δη-

µοκρατίας. Είστε Αντιπρόεδρος της Βουλής και των Βουλευτών.
Για όνοµα του θεού!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Χήτα,
θα µιλήσω επί προσωπικού. 

Ήθελα, αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Προεδρείο

αυτό, αλλά νοµίζω και το προηγούµενο Προεδρείο, µε τη σύν-
θεση που έχει αλλά και Πρόεδρο τον Κώστα Τασούλα, δεν κάνει
διακρίσεις σε κανέναν.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Έχω άλλη άποψη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και το έχουµε

αποδείξει. Κι όποιος θέλει, µπορεί, παρακαλώ, να έρθει και στη
Διάσκεψη των Προέδρων να τα πούµε. Δεν είναι ώρα αυτή τη
στιγµή για αντιπαραθέσεις.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κάποιος εκπρόσωπος της Κυβέρνησης θα
έρθει σήµερα εδώ; Τόσο πολύ κουρασµένοι είναι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Λι-
βανέ, έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Αδικηθή-
καµε παραταξιακά και για ένα λεπτό ζήτησα τον λόγο για να πω
ότι η Νέα Δηµοκρατία διαχρονικά έχει σταθεί µε µετριοπάθεια
στο πλαίσιο του κοινοβουλευτισµού και του κράτους δικαίου.
Ποτέ δεν παρεκτράπη. Προφανώς δεν παρεκτράπη και επί προ-
εδρίας του Αντώνη Σαµαρά. Ποτέ δεν ταυτίστηκε µε ακραίες δυ-
νάµεις ούτε, βεβαίως, µε ακραίες λογικές.

Όµως µε αναγκάζετε να σας θυµίσω ότι το µέτωπο ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ, το οποίο υπηρετούσατε τα προηγούµενα χρόνια, ήταν
αυτό που συµπορεύθηκε σε πολλές στιγµές µε ακραίες λογικές
και, κυρίως, στο δηµοψήφισµα του 2015.

Ας τα αφήσουµε πίσω, όµως, όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε και
αγαπητοί συνάδελφοι, και ας κοιτάξουµε µπροστά όλοι µαζί, για
να κερδίσουµε το µέλλον επουλώνοντας τις πληγές του παρελ-
θόντος και όχι βγάζοντάς τες µπροστά σε κάθε ευκαιρία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο Πρόεδρος της

Βουλής ζήτησε τον λόγο.
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής):

Ήθελα, χωρίς να θέλω να καταπιέσω τους συναδέλφους µε την
προσθήκη µίας ακόµα οµιλίας, να διευκρινίσω τα εξής και για
τους συναδέλφους, αλλά κυρίως για το ακροατήριό µας.

Σήµερα δεν συζητούµε για τη Συµφωνία των Πρεσπών.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Δεν κάνουµε σήµερα ειδική συνεδρίαση αναψηλαφήσεως ή
επανεκτιµήσεως της συµφωνίας. Αυτή η συµφωνία, παρά τις αν-
τιρρήσεις που εγέρθηκαν τότε, -θυµίζω ότι έφτασαν µέχρι του
σηµείου να γίνει από τη Νέα Δηµοκρατία πρόταση δυσπιστίας
για να ανατραπεί, αλυσιτελώς τελικά- ισχύει. Και ένας από τους
λόγους, που δεν ακούστηκε και πρέπει να ακουστεί, που η Ελ-
λάδα είναι υπέρ των διεθνών συµφωνιών και άρα του Διεθνούς
Δικαίου, είναι γιατί στο βασικό ιστορικό πρόβληµα που έχουµε
µε έναν άλλον γείτονα εξ Ανατολών, το κύριο, το µέγιστο, το
ισχυρότερο επιχείρηµά µας είναι το Διεθνές Δίκαιο. Συνεπώς δεν
µπορούµε να είµαστε µε δύο µέτρα και δύο σταθµά.

Δεύτερον, έπρεπε πράγµατι αυτή η µήνυση να µη είχε έρθει
στην Ολοµέλεια, όχι επειδή έπρεπε να το είχε λύσει η Επιτροπή
Δεοντολογίας αλλά επειδή έπρεπε να είχε λυθεί προηγουµένως
στη δικαιοσύνη.

Υπάρχει µια τρισύλλαβη λέξη, η οποία λέει πως ο Άρειος

Πάγος πριν διαβιβάσει µέσω του Υπουργού Δικαιοσύνης τις εγ-
κλήσεις ή τις µηνύσεις κατά πολιτικών προσώπων επιτελεί ένα
είδος ελέγχου. Αυτός ο έλεγχος, όπως είπε ο κ. Αθανασίου, προ-
φανώς δεν είναι επί της καλλιγραφίας των µηνύσεων ή επί του
τύπου χαρτιού. Είναι ένας στοιχειώδης έλεγχος, που έχει να
κάνει µε όλα τα νοµικά επιχειρήµατα, που ευλόγως και από το
Σύνταγµα προερχόµενα ακούστηκαν για το απαράδεκτο και το
αβάσιµο αυτής της εγκλήσεως. Αυτό όµως έπρεπε να είχε γίνει
σε προγενέστερο της Βουλής στάδιο και όχι εµείς εδώ να δια-
φωνούµε αν έπρεπε να γίνει στην Επιτροπή Δεοντολογίας ή στην
Ολοµέλεια. Έπρεπε να γίνει από την Εισαγγελία του Αρείου
Πάγου. Είµαστε στο ξεκίνηµα µιας συνεννοήσεως για την ουσια-
στική αξιοποίηση της λέξεως «έλεγχος». Είναι για τέτοιες ακρι-
βώς περιπτώσεις.

Επιπλέον θα ήθελα να πω το εξής: Η εντολή που λαµβάνουν
οι Βουλευτές δεν είναι επιτακτική εντολή από τους ψηφοφόρους.
Είναι ελεύθερη εντολή. Τι σηµαίνει -το λέω για τους µελλοντικούς
µηνυτές- αυτό; Σηµαίνει ότι δεν παίρνει ο ψηφοφόρος το πρό-
γραµµα ενός κόµµατος και λέξη προς λέξη τού αναθέτει να το
υλοποιήσει. Εµπιστεύεται όχι µόνο το πρόγραµµα αλλά εµπι-
στεύεται και την κρίση του προσώπου το οποίο ψηφίζει. Αυτή την
τεράστια ευθύνη του ψηφοφόρου µην τη βλέπετε µε την έννοια
του µαρτυρίου, δηλαδή ότι ο ψηφοφόρος είναι θύµα µιας ελεύ-
θερης εντολής που µας δίνει, αλλά να το δείτε µε την έννοια της
γοητείας, που έχει µια τεράστια ευθύνη που προϋποθέτει βά-
σανο, για να ψάξουµε τι πρέπει να ψηφίσουµε. Και όταν εµείς βα-
σανιστούµε και ασκήσουµε το δικαίωµα της ελεύθερης εντολής,
εµπιστευόµενοι όχι µόνο τα γραπτά αλλά και την κρίση αυτών
που ψηφίζουµε, τότε δεν θα καταφεύγουµε σε µηνύσεις αν γίνει
κάτι που δεν µας αρέσει αλλά θα βλέπουµε τον καθρέφτη και θα
λέµε, υπό την γοητεία της ευθύνης, ότι την επόµενη φορά θα κά-
νουµε καλύτερη χρήση αυτής της υψηλότατης ευθύνης.

Πρέπει να καταλάβουµε όλοι ότι δεν λύνονται µε µηνύσεις τα
πολιτικά ζητήµατα. Λύνονται µόνο πολιτικά και µε οριστικό και
τελικό κριτή τον ελληνικό λαό.

Κλείνω και τελειώνω: Δεν συζητούµε για τη Συµφωνία των Πρε-
σπών. Αυτό το κάναµε στην προηγούµενη Βουλή και εκεί τοπο-
θετήθηκαν οι πάντες. Δεύτερον, η λέξη «κοινοβούλιο» γαλλιστί
είναι σύνθετη και αναλύεται σε τρεις λέξεις. Δεν θα το πω στα
γαλλικά, γιατί η ηπειρώτικη καταγωγή µου δεν ευνοεί τη γαλλική
προφορά. Θα σας πω, όµως, ότι αυτές οι τρεις λέξεις από τις
οποίες συντίθεται η λέξη «κοινοβούλιο» στα γαλλικά είναι: «Πες
τη γνώµη σου». Γι’ αυτό έγιναν τα κοινοβούλια, για να λέγονται
οι γνώµες και γι’ αυτό στο Σύνταγµα αυτές οι γνώµες έχουν το
απεριόριστο δικαίωµα, µε µόνη επιφύλαξη τη συκοφαντική δυ-
σφήµιση εις την οποίαν εµείς εδώ στην Ελλάδα παλαιόθεν είµεθα
πρωταθλητές! 

Εδώ όµως δεν επρόκειτο για τέτοια περίπτωση. Εδώ επρόκειτο
για εφαρµογή του απεριορίστου δικαιώµατος γνώµης, το οποίο
καµµία µήνυση για κατάχρηση ή για εσχάτη προδοσία δεν δι-
καιούται να το υπονοµεύσει. Αυτά τα δεδοµένα ήθελα να θέσω,
καθώς και την προσπάθεια που κάνει η Βουλή σήµερα, για την
οποία θα ενηµερώσω και το Σώµα και τη Διάσκεψη των Προ-
έδρων, για να ενεργοποιήσει την έννοια του ελέγχου που πρέπει
να κάνει η δικαιοσύνη σε παρόµοιες περιπτώσεις.

Ευχαριστώ για την υποµονή σας. 
Μπορούµε να προχωρήσουµε στη διαδικασία.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε και
τον Πρόεδρο της Βουλής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Από το Κοµµουνι-

στικό Κόµµα δεν µίλησε κανείς.
Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς ό,τι είχαµε να

πούµε για Συµφωνία των Πρεσπών το έχουµε πει βέβαια κατά τη
διαδικασία της ψήφισης. Έχουν γίνει πολλές συζητήσεις εδώ,
έχουµε θέσει, αν θέλετε, όλες τις παραµέτρους αυτής της συµ-
φωνίας, η οποία έγινε στο πλαίσιο των σχεδιασµών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ. Είναι µια πολιτική η οποία βε-
βαίως υλοποιήθηκε. Δεν µπορεί αυτή η πολιτική να ποινικοποιεί-
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ται. Αυτή είναι η θέση µας και την εκφράζουµε και σε αυτή τη συ-
ζήτηση, γιατί πολύς λόγος έγινε για το αν ήταν σωστή, αν όχι, τι
υπηρετούσε και από τους µεν και από τους δε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε συνάδελφε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κυρία

Μπακαδήµα.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Θα είµαι πολύ σύντοµη, κύριε Πρό-

εδρε.
Θεωρούµε ως ΜέΡΑ25 πως πράγµατι δεν πρέπει επ’ ουδενί να

ποινικοποιείται η πολιτική στάση των Βουλευτών και γι’ αυτό θα
ψηφίσουµε κατά της άρσης ασυλίας των συναδέλφων του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Θεωρούµε ότι οποιαδήποτε ευθύνη µπορεί να έχει ο κάθε
πολιτικός, ο καθένας από µας, µπορεί µόνο να του τη χρεώσει ο
ψηφοφόρος στην κάλπη, καµµία µήνυση. Γι’ αυτό θα ψηφίσουµε
«όχι».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα ήταν πολύ πιο

απλά τα πράγµατα, κύριε Πρόεδρε, αν είχαµε και νόµο περί κοµ-
µάτων, αλλά δεν έχουµε. 

Προχωράµε τώρα στην ψηφοφορία. Το σύστηµα, από τη στιγ-
µή που θα πούµε να ανοίξει για την ψηφοφορία, θα µείνει ανοιχτό
για τριάντα λεπτά τουλάχιστον, εφόσον έχουµε ροή συναδέλφων

για να ψηφίσουν. 
Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει δύο υπο-

θέσεις άρσης ασυλίας. Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζεται µία
υπόθεση προς ψήφιση. Για να εµφανιστεί η επόµενη ή η προ-
ηγούµενη, θα πρέπει να πατήσετε το βέλος στο επάνω δεξιό ή
αριστερό µέρος της οθόνης αντίστοιχα. Βεβαιωθείτε ότι έχετε
ψηφίσει και για τις δύο υποθέσεις άρσεις ασυλίας. Αφού κατα-
χωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή
και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφορίας.

Παρακαλώ τώρα να ανοίξει το σύστηµα ηλεκτρονικής ψηφο-
φορίας και Βουλευτές να ψηφίσουν επί των αιτήσεων άρσεως.
Η ώρα είναι 13:35’ και το σύστηµα θα είναι ανοιχτό µέχρι τις
14.15’.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι έχουν έρθει στο
Προεδρείο επιστολές ή τηλεοµοιοτυπίες (φαξ) συναδέλφων,
σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής, µε τις
οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα συνυ-
πολογιστούν στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει και θα
καταχωριστούν στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, σας ενηµερώνω επίσης ότι οι συνάδελφοι κ. Ιωάν-
νης Αµανατίδης, κ. Κωνσταντίνος Ζουράρις, κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ,
κ. Ιωάννης Μουζάλας, κ. Ιωάννης Μπουρνούς και κ. Ευφροσύνη
Καρασαρλίδου δεν θα παρευρεθούν στη σηµερινή ονοµαστική
ψηφοφορία και µας γνωρίζουν µε επιστολή τους την πρόθεση
ψήφου τους.

Οι επιστολές αυτές, οι οποίες εκφράζουν πρόθεση ψήφου, θα
καταχωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης αλλά
δεν συνυπολογίζονται στην ηλεκτρονική καταµέτρηση των
ψήφων.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εφόσον έχετε ολο-
κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα
της διεξαχθείσης ηλεκτρονικής ονοµαστικής ψηφοφορίας επί
των αιτήσεων άρσης ασυλίας των συνάδελφων Βουλευτών.

Για την πρώτη υπόθεση του συναδέλφου κ. Διονυσίου Χατζη-
δάκη εψήφισαν συνολικά 221 Βουλευτές.

Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 214 Βου-
λευτές.

Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 7 Βου-
λευτές.

«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής γίνεται δεκτή κατά

πλειοψηφία.
Για τη δεύτερη υπόθεση των πενήντα τεσσάρων συναδέλφων

κ.κ. Αθανασίου Αθανασίου, Ιωάννη Αµανατίδη, Αθανασίας Ανα-
γνωστοπούλου, Ευαγγέλου Αποστόλου, Σταύρου Αραχωβίτη,
Άννας Βαγενά, Σωκράτη Βαρδάκη, Γεωργίου Βαρεµένου, Χρι-
στοφόρου Βερναρδάκη, Δηµητρίου Βίτσα, Νικολάου Βούτση,
Όλγας Γεροβασίλη, Αναστασίας Γκαρά, Ιωάννη Γκιόλα, Ιωάννη
Δραγασάκη, Θεοδώρου Δρίτσα, Χουσεΐν Ζεϊµπέκ, Νικολάου

Ηγουµενίδη, Εµµανουήλ Θραψανιώτη, Ευφροσύνης Καρασαρλί-
δου, Νίνας Κασιµάτη, Γεωργίου Κατρούγκαλου, Μάριου Κάτση,
Χαρούλας (Χαράς) Καφαντάρη, Σπυρίδωνος Λάππα, Αλεξάνδρου
Μεϊκόπουλου, Ανδρέα Μιχαηλίδη, Ιωάννη Μπαλάφα, Κωνσταντί-
νου Μπάρκα, Ανδρέα Ξανθού, Αθανασίου Παπαδόπουλου, Γεωρ-
γίου Παπαηλιού, Αικατερίνης Παπανάτσιου, Αθανασίου Παπαχρι-
στόπουλου, Νικολάου Παππά, Παύλου Πολάκη, Νεκταρίου Σαν-
τορινιού, Ιωάννη Σαρακιώτη, Παναγιώτη Σκουρλέτη, Παναγιώτη
Σκουρολιάκου, Ελισσάβετ Σκούφα, Χρήστου Σπίρτζη, Νικολάου
Συρµαλένιου, Ολυµπίας Τελιγιορίδου, Θεοδώρας Τζάκρη, Μερό-
πης Τζούφη, Αλεξάνδρου Τριανταφυλλίδη, Ευκλείδη Τσακαλώ-
του, Αλεξίου Τσίπρα, Σωκράτη Φάµελλου, Νικολάου Φίλη, Αλε-
ξάνδρου Φλαµπουράρη, Θεανούς Φωτίου και Γεωργίου Ψυχο-
γιού εψήφισαν συνολικά 219 Βουλευτές.

Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 11 Βου-
λευτές.

Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 207 Βου-
λευτές.

«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε 1 Βουλευτής.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής απορρίπτεται κατά

πλειοψηφία.
Το αποτέλεσµα της διεξαχθείσης ονοµαστικής ηλεκτρονικής

ψηφοφορίας καταχωρίζεται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχει ως εξής:

13666 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13668 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13670 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13672 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13674 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13676 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13678 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13680 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13682 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13684 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριοι συνάδελ-
φοι, θα ήθελα να σας γνωστοποιήσω ότι έχουν διανεµηθεί τα
Πρακτικά των συνεδριάσεων της Τρίτης 11 Φεβρουαρίου 2020,
της Τετάρτης 12 Φεβρουαρίου 2020, της Πέµπτης 13 Φεβρουα-
ρίου 2020, της Παρασκευής 14 Φεβρουαρίου 2020, της Δευτέ-
ρας 17 Φεβρουαρίου 2020, της Τρίτης 18 Φεβρουαρίου 2020,
της Πέµπτης 20 Φεβρουαρίου 2020 και της Παρασκευής 21 Φε-
βρουαρίου 2020 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά της Τρίτης 11 Φεβρουαρίου 2020, της Τετάρτης 12 Φε-
βρουαρίου 2020, της Πέµπτης 13 Φεβρουαρίου 2020, της Παρα-
σκευής 14 Φεβρουαρίου 2020, της Δευτέρας 17 Φεβρουαρίου

2020, της Τρίτης 18 Φεβρουαρίου 2020, της Πέµπτης 20 Φεβ-
ρουαρίου 2020 και της Παρασκευής 21 Φεβρουαρίου 2020 επι-
κυρώθηκαν. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 14.44’ λύεται η συνεδρίαση για την προ-
σεχή Παρασκευή 29 Μαΐου 2020 και ώρα 9.00’ µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε
την ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.

13686 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

O ΠΡΟΕΔΡΟΣ           ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


